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Vážení botaničtí přátelé,

jen co jsme se jakžtakž oklepali z pandemie, vpadla v roce 2022 do našich životů další 
tragédie – válka. V nynějším 21. století je lidstvo po vědecké a technologické stránce 
nejvyvinutější, co kdy bylo. Přesto je mentálně a morálně stále natolik zaostalé, že není 
schopno mírového soužití. Namísto destruktivního válčení bychom se jako lidstvo měli 
sjednoceně zaměřit na konstruktivní řešení environmentálních, zdravotnických či soci-
álních problémů a snažit se o celkové zlepšovaní života na planetě. Přesto toho nejsme 
schopni. Dokonce ani v 21. století.

Zdrojem všech konfliktů jsou rozdíly – názorové, ideologické, majetkové, zkuše-
nostní, osobnostní a další. Tyto rozdíly jsou neodstranitelné, ale, když se dobře uchopí, 
mohou být i obohacující. Vždy je zároveň třeba hledat to, co je stejné – co spojuje.

Nám, členům Moravskoslezské pobočky ČBS, je společný zájem o plané rostliny, 
o regionální botaniku. Pobočka nabízí pestrou paletu aktivit, jejichž prostřednictvím 
lze tento zájem realizovat. Někdo se rád setkává s lidmi a účastní se tedy výročních 
setkání, exkurzí či floristických minikurzů. Jiný raději jezdí na botanické výlety sám, 
přičemž má pak možnost zapisovat své objevy do nálezové databáze nebo je publikovat 
ve Zprávách či jiném regionálním periodiku. Každoroční jednohubkou je hlasování 
v anketě o obálce Zpráv. Kdo se chce naučit poznávat určitou skupinu rostlin, účastní 
se determinačních setkání. Přehled všech pobočkových aktivit lze nejlépe prozkoumat 
na webu pobočky. Účastí na těchto aktivitách nejen realizujeme naši zálibu, ale rovněž 
přispíváme k botanickému poznání a v důsledku i k ochraně rostlin a přírody. Je na 
dobrovolném rozhodnutí každého z nás, jakou podobu náš spolkový život má a jaké 
plody přináší.

Tento editorial je poslední, který ode mě čtete – svou funkci předsedy redakční rady 
Zpráv jsem se rozhodl předat zase někomu dalšímu. Činím tak po čtyřech letech, tedy 
se stejným časovým odstupem, jako to učinili mí dva předchůdci. Takovou obměnu 
považuji z více důvodů za „zdravou“ a vzniklým pravidlem doporučuji řídit se i svým 
nástupcům.

V nadcházející sezóně i všech dalších vám přeji mnoho hezkých botanických zážitků 
a kéž se vše ve vašich životech i ve světě vyvíjí dobrým směrem.
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